
Neutrálně se 2. června postavila vláda k ná-
vrhu poslanců vládní TOP 09 na zvýšení po-
platku za komunální odpad až o sto procent. Po 
jednání vlády to uvedli premiér Petr Nečas a 
ministr spravedlnosti Jiří Pospíšil (oba ODS). 
Poslanci TOP 09 navrhují zvýšit od příštího 
roku tento poplatek s odůvodněním, že částka 
už devět let nerostla. Obce by podle nich moh-
ly stanovit až tisíciko-
runovou platbu za rok. 
Zvýšení poplatku za 
odpad rozhodně odmí-
tá ČSSD. 

Z vlády se nyní 
předloha vrací zpět do 
sněmovny, která o ní 
rozhodne. Opozice už 
avizovala, že pro ni 
ruku nezvedne. 

Podle Pospíšila vlá-
da „souhlasí s filozo-
fií“ návrhu, že je po-
třeba poplatky zvýšit, ale má celou řadu námi-
tek vůči tomu, jak je novela napsána. „Bude na 
poslancích, aby nedostatky odstranili na půdě 
Poslanecké sněmovny,“ dodal ministr. 

Poplatek má dvě složky. První, která je  
250 korun ročně, by měla zůstat stejná. Druhou 
složku stanovují obce na základě skutečných 
nákladů na sběr a svoz netříděného odpadu; má 
se zvýšit ze současných až 250 korun na maxi-
málně 750 korun ročně. Autoři předlohy tvrdí,  

že obce na likvidaci odpadů dlouhodobě doplá-
cejí. 

Podle předsedy sociální demokracie Bo-
huslava Sobotky ale bude zvyšování poplatku 
demotivující pro občany, kteří odpad třídí. 
Poplatek má také charakter „plošné daně“ ne-
zohledňující výši příjmů plátce a jeho zvýšení 
by bylo další zátěží zejména pro nízkopříjmové 

skupiny obyvatel, na 
které se toho už tak 
nakládá příliš, dodal. 
Úhradu by museli 
podle novely nově 
platit například cizinci 
s dlouhodobým poby-
tem v České republice 
nebo vlastníci takzva-
ných apartmánů, které 
často slouží k rekreaci 
či k pronájmu, avšak 
nikdo v nich není trva-
le přihlášen. Při rozší-

ření počtu poplatníků by se tak mohly v někte-
rých obcích poplatky i snížit. 

Vláda měla ale připomínky například k odliš-
nému postupu v případě, kdy poplatek neuhra-
dí nezletilí lidé. Zatímco podle poslanců by za 
ně ručili zákonní zástupci, podle vlády by jim 
měl obecní úřad poplatek přímo vyměřit. Vláda 
chce také zpřesnit navrhované osvobození od 
poplatku. Zákon by měl vymezit, jak by měl 
plátce prokázat, že byt neužívá. 

 

V aktuálním čísle časopisu  
ODPADY 

se mj. dočtete: 
 

• TÉMA: Odpady a obce 
• V novele k ISPOP  
je řada nejasností 
• Dům na základu  
z recyklovaného skla 
• Diagnóza podniku  
přináší úspory 
• Lidé vyhazují léky a 
chemikálie do popelnic 

 

Ukázkový výtisk zdarma na 
www.odpady.ihned.cz 

Německo chce opustit jadernou energii  
nejpozději do roku 2022  

Německo uzavře všech svých 17 jaderných 
elektráren nejpozději do roku 2022. Dohodla 
se na tom německá vládní koalice. Středopra-
vá koalice kancléřky Angely Merkelové se za-
čala odklánět od jaderné energie v reakci na 
jadernou krizi v Japonsku. Německo se tak  
v podstatě vrací k plánům vlády Gerharda 
Schrödera z počátku století, které počítaly  
s úplným ukončením využívání jádra v Ně-
mecku v příštím desetiletí. Současný kabinet 
však loni životnost všech atomových elektrá-
ren prodloužil v průměru o 12 let.  

Kancléřčina koalice nyní plánuje ponechat 
natrvalo mimo provoz sedm nejstarších ně-
meckých jaderných reaktorů a problémovou 
severoněmeckou jadernou elektrárnu Krüm-
mel. Sedm reaktorů postavených před rokem 
1980 bylo dočasně uzavřeno v březnu v reakci 
na katastrofu v japonské jaderné elektrárně 
Fukušima. Elektrárna Krümmel je odstavena 
již čtyři roky. Do roku 2021 by mělo být po-
stupně odpojeno dalších šest jaderných reakto-
rů. Tři nejmodernější zařízení by mohla zůstat 
v provozu o rok déle, pokud by hrozily výpad-
ky v dodávkách elektřiny. V roce 2018 bude 
přezkoumáno, zda bude možný úplný odchod 
od jaderné energie už v roce 2021. Jako 
„studená rezerva“ by měla být v pohotovost-
ním režimu ponechána po dva roky také jedna 
z již odstavených starších elektráren. Do pro-
vozu by mohla být znovu uvedena například 
během studené zimy, kdy nebude mít Němec-
ko dostatek elektřiny ze solárních elektráren a 
nadbytkem proudu nebudou disponovat ani 
sousední země, což by mohlo ohrozit stabilitu 
přenosové sítě.  

Ve Strakonicích budou speciální kontejnery  
na použité oleje  

Ve Strakonicích budou od července speciální 
kontejnery na použité potravinářské tuky a 
oleje. Město uzavřelo smlouvu se soukromou 
společností, která bude tento odpad shromaž-
ďovat a zajistí jejich recyklaci. Kontejnery bu-
dou na deseti místech ve městě. Firma, s níž 
město uzavřelo smlouvu o spolupráci, předpo-
kládá, že lidé budou do nádob házet použitý 
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K návrhu zvýšit poplatky za odpad je vláda neutrální 

(Pokračování na stránce 2) 

Nejlepší systém sběru a třídění odpadu mají Říčany 
Nejlepší systém sběru a třídění komunálních 

odpadů v České republice měla v roce 2010 stře-
dočeská obec Říčany. V sedmém ročníku soutěže 
O křišťálovou popelnici, jejíž výsledky byly vy-
hlášeny v Hradci Králové, skončila na druhém 
místě Olomouc. Třetí příčka patří obci Zruč-Se-
nec z okresu Plzeň-sever. Do soutěže pořádané 
společností EKO-KOM, která v Česku organizuje 
sběr, třídění a recyklaci odpadů, bylo zapojeno 
přes 5900 měst a obcí. Obce jsou hodnoceny 
podle dosažených výsledků v nakládání s komu-
nálním odpadem. Posuzuje se například i infor-
mování občanů o způsobech nakládání s odpady. 
Do soutěže O křišťálovou popelnici jsou automa-
ticky zapojeny všechny obce, které jsou členy systému. Při hodnocení EKO-KOM vychází z pravi-
delných výkazů obcí. 

Vedle oceněných se do finálového kola dále probojovaly Praha, Jilemnice, Svitavy, Jeseník, 
Jablunkov, Rožnov pod Radhoštěm, Štoky, Planá nad Lužnicí, Sedlčany, Blovice a Otovice. Loni 
si nejvyšší ocenění odnesly Průhonice, následované obcí Zruč-Senec a středočeským městem Řev-
nice. Jako odměnu vítězná obec dostává šek na 150 tisíc korun. Průměrný Čech podle organizátora 
soutěže loni vytřídil 36,6 kilogramu papíru, plastů, skla a nápojových kartonů. Celková míra 
recyklace obalů se tak v Česku za loňský rok zvýšila o více než šest procent. Zatímco v roce 2009 
systém EKO-KOM zajistil využití a recyklaci pro skoro 565 600 tun obalových odpadů, v minu-
lém roce již pro více než 603 tisíc tun. Možnost třídit odpady má podle firmy EKO-KOM  
10,4 milionu lidí, tedy asi 98 procent populace v Česku. 

http://www.odpady.ihned.cz
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olej a tuky v uzavřených plastových lahvích. 
Služba je pro město bezplatná. Ve Strakoni-
cích budou nově i nádoby na použitý textil a 
hračky.  

Plzeň využila nové dotace SFŽP na likvidaci 
autovraků v ulicích  

Tři plzeňské obvody budou letos poprvé 
likvidovat autovraky hyzdící ulice za pomoci 
dotací Státního fondu životního prostředí.  
Program na podporu systému pro nakládání  
s autovraky byl vyhlášen loni. Tři obvody do-
staly necelých 40 tisíc korun. Nejúspěšnější 
byl nejlidnatější první městský obvod, který 
obdrží přes 27 tisíc korun, což odpovídá likvi-
daci 13 autovraků. Další peníze dostane Dou-
bravka a centrální městský obvod. Příspěvek 
je na sběr, svoz a dopravu vozidel na odstavné 
plochy nebo do zpracovatelských firem. Na 
likvidaci jednoho vozu přispívá Ministerstvo 
životního prostředí sumou 2100 korun.  

V Karlových Varech budou kontejnery  
na velký odpad  

Karlovy Vary přes prázdniny vyzkouší roz-
místění velkoobjemových kontejnerů na do-
movní odpad. Umožní obyvatelům zbavit se 
nepotřebného odpadu, který jinak končí u po-
pelnic nebo na černých skládkách. Podle zku-
šeností z prázdnin potom magistrát stanoví 
vhodné termíny rozmístění kontejnerů pro dal-
ší období.  

O prázdninách se kontejnery objeví na  
64 stanovištích v pátek a sobotu; někde jednou 
měsíčně, někde až třikrát. Magistrát zároveň 
zajistí zvýšený dohled, aby se kontejnery ne-
staly terčem vandalů, ale i podnikatelů, kteří 
by měli svůj odpad likvidovat na základě 
smluv s firmami na svoz a likvidaci odpadu. 
Náklady na prázdninové zkušební rozmístění 
kontejnerů vyjdou magistrát asi na 370 tisíc 
korun.  

Podnikatel se asi vyhne pokutě 4,5 milionu  
za skládku na Berounsku  

Podnikatel z Berounska se zřejmě vyhne po-
kutě 4,5 milionu korun za nepovolené ukládá-
ní odpadů v Bubovicích nedaleko Karlštejna. 
Nejvyšší správní soud zamítl stížnost Minis-
terstva životního prostředí a potvrdil názor 
Městského soudu v Praze, podle kterého in-
spektoři promeškali lhůtu pro zahájení správ-
ního řízení s podnikatelem. Podnikatel podle 
České inspekce životního prostředí navezl do 
Bubovic tisíce tun materiálu.  

Kromě zeminy a stavebního a biologicky 
rozložitelného odpadu jsou v navážce i obaly 
se zbytky nebezpečných látek. Podnikatel čás-
tečně zasypal také sloupy elektrického vedení. 
Pod navážkou zanechal jímku se škodlivými 
látkami. Skládka se na místě nachází i v sou-
časnosti, řekla starostka Bubovic Věra Jaske-
vičová. Obec je podle ní prakticky bezbranná. 
Inspektoři podle Městského soudu v Praze vě-
děli o nepovoleném zacházení s odpady už od 
roku 2006. Pokutu ale uložili až v roce 2008. 
Nedodrželi při tom jednoroční lhůtu pro zahá-

(Pokračování ze stránky 1) ČOI letos zjistila nedostatky v bezmála třetině výkupen odpadů 
Česká obchodní inspekce v letošním 1. čtvrtletí zjistila nedostatky v bezmála třetině kontrolova-

ných výkupen odpadů. Provozovatelé výkupen zákazníky špatně informovali o cenách odpadu a 
nesprávně je účtovali, informovala mluvčí ČOI Miloslava Fléglová. 
ČOI od ledna do března zkontrolovala celkem 31 provozoven, které nabízely tyto služby spotře-

bitelům. Porušení předpisů zjistili inspektoři v devíti případech. Ve čtyřech kontrolovaných výkup-
nách inspektoři odhalili porušení povinnosti informovat o ceně vykupovaných odpadů. Nesprávné-
ho účtování ceny se týkaly tři prohřešky. „Na základě zjištěných nedostatků uložily jednotlivé 
inspektoráty sankční opatření v celkové výši 80 500 korun,“ uvedla Fléglová. 

Například ve výkupně sběrných surovin společnosti Novoschrott v Karlových Varech inspektoři 
zjistili používání neověřeného měřidla, které bylo seřízeno a opatřeno neplatnou úřední značkou. 
„Přesto bylo toto měřidlo používáno při výkupu surovin, tedy k obchodním účelům. Za prokázané 
porušení bylo s provozovatelem zahájeno správní řízení,“ podotkla Fléglová, podle které ČOI bude 
v kontrolách výkupen odpadů pokračovat. 

ÚOHS: MŽP chybovalo v tendru na organizaci výběrových řízení  
Ministerstvo životního prostředí porušilo zákon o veřejných za-

kázkách v dvoumilionovém tendru na organizaci výběrových řízení 
v letech 2010-13. Antimonopolní úřad našel v tendru několik chyb 
a vrátil soutěž do stavu před posouzením a hodnocením nabídek 
uchazečů. Rozhodnutí je pravomocné. Ministerstvo se proti němu 
neodvolalo. ČTK to zjistila z webu Úřadu pro ochranu hospodářské 
soutěže.   

MŽP vypsalo tendr v únoru 2010. Hledá firmu, která ho bude 
zastupovat při zadávacích řízeních pro nadlimitní a podlimitní ve-
řejné zakázky a tendry malého rozsahu a poskytovat ministerstvu 
poradenství a konzultace.  

Do soutěže se přihlásilo celkem 11 firem. Pět z nich zadavatel 
vyzval ke zdůvodnění mimořádně nízké nabídkové ceny. Pouze  
v případě nakonec vybrané společnosti OTIDEA ministerstvo její 
zdůvodnění akceptovalo. Další uchazeče AK Svejkovský, Kabelko-
vá, Compet Consult, M-FINANCE a Sdružení GORALEP resort 
vyloučil. ÚOHS se začal případem zabývat na základě stížnosti 
sdružení GORALEP, které tvoří firmy Executice Project Group, GORDION a Allowance.  

Antimonopolní úřad dal nakonec sdružení za pravdu. Podle jeho rozhodnutí ministerstvo chybo-
valo, když si nevyžádalo od uchazečů písemné zdůvodnění mimořádně nízké nabídkové ceny  
u všech podstatných částí nabídky. Resort také dostatečně nezdůvodnil vyloučení sdružení ze sou-
těže. Další chybou byla i skutečnost, že MŽP neumožnilo společnosti AK Svejkovský, Kabelková 
nahlédnout do zprávy o posouzení a hodnocení nabídek.  

„Nyní je tedy nutné, aby hodnoticí komise transparentním způsobem opětovně posoudila všech-
ny nabídky z hlediska výše nabídkových cen ve vztahu k předmětu veřejné zakázky,“ uvedl v aktu-
álním rozhodnutí místopředseda ÚOHS Kamil Rudolecký. Pokud MŽP dospěje k závěru, že někte-
rá nabídka obsahuje mimořádně nízkou nabídkovou cenu, musí jasně stanovit ty části nabídky, 
které jsou pro výši ceny podstatné, a vypořádat se se zdůvodněním uchazečů. V případě, že MŽP 
zdůvodnění uchazečů nebude akceptovat, musí podle Rudoleckého uvést konkrétní důvody svého 
rozhodnutí a zdržet se spekulativních závěrů. 

OSN: Obnovitelné zdroje by mohly s podporou vlád výrazně vzrůst  
Obnovitelné zdroje energie by mohly do 

roku 2050 krýt světovou poptávku z téměř  
80 procent, pokud tomu budou vládní politiky 
nakloněny. Uvádí to zpráva OSN, kterou 
schválily vlády. Rozpětí této předpovědi je ale 
velmi široké, a to od 15 do 77 procent pro rok 
2050. Nyní zajišťují obnovitelné zdroje asi 
12,9 procenta dodávek elektřiny na světový 
trh.  

Zpráva Mezivládního panelu pro změny 
klimatu (IPCC) o podpoře solární, větrné a vodní energetiky zhruba odpovídá návrhu, který zpra-
covali vědci. Ekologové dodali, že některé postřehy dostaly menší váhu, zejména kvůli opozici 
ropných exportérů. „Téměř 80 procent zásobování světa energií můžou zajistit obnovitelné zdroje 
do poloviny století, pokud dostanou patřičnou podporu veřejné politiky,“ píše dokument IPCC.  

Zpráva podotýká, že posun k ekologičtější energetice také pomůže snižovat emise skleníkových 
plynů. Vedle globálního oteplování se jim přičítají také další klimatické změny včetně záplav, su-
cha, vln veder a stoupání mořské hladiny.  

Instalovaná kapacita obnovitelných zdrojů v posledních letech již rostla a jejich náklady na výro-
bu energií klesaly, podotýká také materiál. Zejména se díky vládním dotacím zvýšila kapacita so-
lárních elektráren. (Pokračování na stránce 3) 



Cenu Josefa Vavrouška letos získal expert na územní rozvoj Říha  
Za dlouholeté hájení principů udržitelného rozvoje při rozho-

dování o územním rozvoji a také za snahu o ochranu obcí se-
verních Čech před rozpínáním těžby hnědého uhlí získal 
prestižní Cenu Josefa Vavrouška architekt Martin Říha. Cenu 
pojmenovanou po tragicky zesnulém ministrovi životního pro-
středí udělují Nadace Partnerství a Nadace Charty 77, letos to 
bylo již popatnácté.  

„Martin Říha nepatří k lidem, jejichž jméno je známo široké 
veřejnosti – respekt má patrně jen u těch, kteří ho znají velmi 
dobře, a to je spíš jen několik málo zasvěcených lidí. Tento 
respekt získal především trpělivým a nesiláckým hledáním 
řešení a jejich nenásilným šířením,“ řekl k letošnímu laureátovi 
Jiří Dlouhý.  

Výběr laureátů provádí každoročně jedenáctičlenná porota 
složená z odborníků, veřejně činných osobností a zástupců 
obou nadací. Smyslem ocenění udělovaného už 15 let je upozornit na konkrétní činy pro zdravé 
životní prostředí a udržitelný rozvoj. Kandidáta na cenu může navrhnout kdokoli, ocenění není 
omezeno na profesi ani věk. Letos se sešlo rekordních 21 nominací.  

Loni cenu získal obhájce severočeských obcí před pokračováním těžby uhlí za současné limity 
Vladimír Buřt, místostarosta Horního Jiřetína, a lucemburští ochránci přírody manželé Adri van 
Westeropová a Raymond Aendeker. Oba léta podporovali ochranu přírody v Česku.  

Cena se uděluje od roku 1996. Obdrželo ji už 21 osobností. Vavroušek se aktivně účastnil čin-
nosti nevládního ekologického hnutí, podílel se na založení a činnosti Občanského fóra. V roce 
1990 se stal ministrem československé vlády. V červnu 1991 zorganizoval první celoevropskou 
konferenci ministrů životního prostředí. Před šestnácti lety zahynul pod lavinou spolu s dvacetile-
tou dcerou Petrou. 

Jindřichův Hradec uspěl v evropské soutěži obnovitelné energie  
Jindřichův Hradec získal druhé místo v Evropské lize ob-

novitelné energie v kategorii sídel od 20 tisíc do 100 tisíc 
obyvatel. Uspěl díky velkému množství energie vyráběné  
z biomasy, kterou se vytápí většina města, řekl Karel Mer-
haut ze Solární ligy. Vítězem této kategorie byl německý 
Crailsheim.  

Ve městě jsou také fotovoltaické elektrárny s výkonem 
7,03 megawattu (MW) a 856 metrů čtverečních termických 
systémů. V rodinných domech jsou hojně využívány malé 
teplovodní systémy. Město aktivně podporuje výtopny na 
biomasu. Jako jedni z prvních poskytovali lidem příspěvek 
na výměnu kotle na fosilní palivo za kotel zplyňující bioma-
su. Město má i svou energetickou koncepci. Její součástí je 
studie proveditelnosti i návrh biomasy jako perspektivního 
zdroje tepla pro celou městskou soustavu.  

V městském energocentru je od roku 2008 moderní koge-
nerační kotel s výkonem 18,5 MW, v němž se spalují balíky 
slámy. Teplo z něj se dodává do společnosti Teplospol, která 
provozuje tepelnou soustavu ve městě. Pokud topí všechny biomasové zdroje na plný výkon, mo-
hou pokrýt až 80 procent městské potřeby tepla, běžně pokrývají přes polovinu.  

Soutěže se zúčastnilo 3500 měst ze sedmi zemí. Hodnotil se instalovaný výkon z obnovitelných 
zdrojů energie, energetická politika nebo osvěta. Konala se podruhé, uvedl Merhaut. V soutěži je 
evidováno 3000 MW sluneční elektřiny, 1,9 milionu metrů čtverečních teplovodních slunečních 
kolektorů a 1100 MW energie z biomasy. Celkovým vítězem se stal německý Kronprinzenkoog.  

Umístění Jindřichova Hradce je zatím nejlepší, jakého česká města dosáhla. Loni byly Litoměři-
ce, Plzeň a Hostětín třetí ve svých kategoriích. 
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jení správního řízení. ČIŽP to vysvětlovala 
tím, že nevěděla přesně, s jakou fyzickou nebo 
právnickou osobou má řízení zahájit. Navíc 
jednoroční lhůtu počítala od jiného, pozdější-
ho data, než jaké později označil městský 
soud.  

NSS potvrdil názor pražských soudců, že in-
spektoři měli v případě pochybností zahájit ří-
zení s více subjekty a po získání potřebných 
informací ho zúžit. „Při nesoučinnosti pacha-
tele by takový postup jistě nemohl být ozna-
čen za nepřípustný zásah,“ stojí v rozhodnutí 
senátu s předsedkyní Miluší Doškovou.  

Brno chce opravit kanalizaci  
Brno chce do konce roku 2013 v několika 

městských částech dobudovat a rekonstruovat 
kanalizaci. Celkem jde o 13 staveb, které vy-
jdou na 2,23 miliardy korun. Brno žádá Ev-
ropskou unii o poskytnutí dotace 0,98 miliardy 
korun. Budovat by se mělo na území měst-
ských částí Bohunice, Ivanovice, Žebětín a 
Tuřany.  

MŽP vrátilo k přepracování dokumentaci  
k jezu v Děčíně  

Ministerstvo životního prostředí vrátilo Ře-
ditelství vodních cest k přepracování doku-
mentaci dopadu vlivu výstavby labského pla-
vebního stupně v Děčíně na životní prostředí. 
Informaci vyvěšenou v informačním systému 
EIA potvrdilo ŘVC, odůvodnění nyní zkoumá.  

Prachatice chystají stavbu recyklačního centra  
Prachatice se chystají vybudovat nové 

recyklační centrum. Podle studie bude stát 
téměř 40 milionů korun. Ze zákona musí měs-
to rozšířit sběr komunálních odpadů o biood-
pad a zlepšit služby. Současný sběrný dvůr  
v Mlýnské ulici je nevyhovující – nestačí ka-
pacitně a nevyhovuje ani z hlediska přístupu.  

Dvanáct finalistů v anketě Strom roku 2011  
Odborná porota vybrala v uplynulých dnech 

dvanáct dřevin, které se v ekologické soutěži 
Strom roku budou letos ucházet o ocenění. 
Celkem bylo navrženo na ocenění nejsympa-
tičtější dřeviny Čech a Moravy v již desátém 
ročníku akce 67 stromů. O vítězi rozhodne ve-
řejné hlasování mezi 10. červencem a 10. říj-
nem. Finálovému výběru vládnou duby. Po-
stoupilo jich šest, včetně dvou dubových alejí 
z Chomutova a Skaličky u Hranic. Mezi kan-
didáty na ocenění se zařadily srostlé jasany  
v Chýnově, památný platan ze Skalice u Znoj-
ma, dvě lípy z Ostrovce a Pernštejnských Ja-
novic, buky z Červených Peček a hrušeň  
z Horního Němčí. Podrobnosti jsou na strán-
kách http://www.stromzivota.cz/anketa  . 

V Rusku 30 mld. tun nebezpečných odpadů 
Ruský prezident Dmitrij Medveděv uvedl, 

že v Rusku je uskladněno přes 30 miliard tun 
nebezpečných odpadů, a obvinil vládu premié-
ra Vladimira Putina, že nerealizovala své zá-
měry v oblasti ochrany životního prostředí. 
Podle agentury AFP prezident ale neupřesnil, 
o jaké konkrétní odpady jde, ani kde a jak jsou 
uskladněny.  

(Pokračování ze stránky 2) 

Ministerstvo životního prostředí, odbor environmentálních a ekologických škod, vás zve na seminář, jehož 
obsahem a cílem je podpora a propagace Operačního programu Životní prostředí, zejména podporované 

oblasti 4.2 - Odstraňování starých ekologických zátěží.  
Seminář je určen zejména potenciálním žadatelům a všem zájemcům o informace o této oblasti  

a je spojen s exkurzí na lokalitu DEZA – LAHOS. Přednášející budou žadatelé z OPŽP.  
Koná se 22. a 23. 6. 2011 v zasedací síni Magistrátu města Ostravy, Prokešovo náměstí 8, 729 30 Ostrava 

ÚČAST NA SEMINÁŘI JE BEZÚPLATNÁ.  
Účastníci se mohou v rámci semináře zúčastnit společenského večera po uhrazení 250 Kč.  

 

Pořádající organizace: Vodní zdroje Ekomonitor spol. s r.o., Píšťovy 820, 537 01 Chrudim III,  
fax: 469 682 310, kontaktní osoba: Olga Halousková, e-mail: olga.halouskova@ekomonitor.cz ,  

tel.: 469 682 303-5, 602 624 510. Stránky semináře: http://www.ekomonitor.cz/seminare/2011-06-22#hlavni .  

http://www.stromzivota.cz/anketa
mailto:olga.halouskova@ekomonitor.cz
http://www.ekomonitor.cz/seminare/2011-06-22#hlavni


Autopůjčovna nabízí auta na elektřinu 
V Česku je první autopůjčovna, která nabízí 

elektromobily. Firma Sixt zařadila do své na-
bídky v Praze pět vozů smart ED na elektřinu. 
Auta s dojezdem až 120 km chce firma nabí-
zet soukromým uživatelům i firemním zákaz-
níkům. Uvedl to generální ředitel František 
Pačes. 

Německo bude muset postavit dvakrát více 
tepelných elektráren 

Německo bude muset kvůli odstavení jádra 
a v zájmu zachování energetické bezpečnosti 
postavit v tomto desetiletí dvakrát více elek-
tráren na fosilní paliva, než vláda předpoklá-
dala. Přiznala to kancléřka Angela Merkelová. 
Zároveň chce vláda podle Merkelové dodržet 
své cíle ve snižování emisí skleníkových ply-
nů, což bude ovšem podle ekologů nemožné. 
Napsal to list The Wall Street Journal Europe.  

„Chceme-li odstoupit od jaderné energie a 
přejít k obnovitelné energii, potřebujeme k to-
mu elektrárny na fosilní paliva,“ uvedla Mer-
kelová. „V nadcházejících deseti letech musí-
me vybudovat nejméně deset, ale spíše 20 gi-
gawattů (kapacit tepelných elektráren),“ doda-
la. To je více než celkový objem kapacit výro-
by elektrické energie v České republice kolem 
15 gigawattů a více než desetina celkového 
výkonu německých elektráren v objemu  
155 gigawattů. Německá vláda před rozhod-
nutím o odstavení jaderných elektráren pláno-
vala zvýšit kapacity tepelných elektráren o de-
set gigawattů. Ty už jsou ve výstavbě nebo  
v projektech a měly by podle Merkelové být 
dokončeny do roku 2013.  

Nové tepelné elektrárny budou na plyn a na 
uhlí, uvedla kancléřka. Dodala, že Německo i 
tak splní svůj cíl snížit emise skleníkových 
plynů do roku 2020 o 40 procent proti úrovni 
roku 1990. Michal Müller z Německého svazu 
pro ochranu přírody však podle listu s odka-
zem na výpočty energetického průmyslu uve-
dl, že při dodatečné instalaci dalších kapacit 
na fosilní paliva nebude možné stanovených 
klimatických cílů dosáhnout. 

Ken se rozešel s Barbie kvůli ekologii 
Ekologická organizace Greenpeace obvinila 

výrobce populární panenky Barbie, že krabice 
na tuto hračku pocházejí z papíru z indo-
néských lesů. Firma Mattel tak podle Green-
peace přispívá k rychlému odlesňování In-
donésie. V úterý 7. června aktivisté organizace 
Greenpeace převlečení za Barbiina přítele Ke-
na vylezli na budovu sídla společnosti Mattel 
nedaleko Los Angeles a rozvinuli tam obří rů-
žovo-modrý transparent, na němž dává zamra-
čený Ken své dívce sbohem. „Barbie, je ko-
nec. Nechodím s děvčaty, kterým se líbí káce-
ní lesů,“ hlásá nápis na plakátu. Mattel v pro-
hlášení uvedl, že s ekology z Greenpeace o zá-
ležitosti jedná. Firma APP sdělila, že její vý-
robky splňují právní požadavky všech zemí, 
včetně Indonésie.  

The Guardian: Loni se prý výrazně zvýšily emise CO2  
Loni se nečekaně výrazným způsobem zvýšily emise skleníkových plynů na dosud nejvyšší úro-

veň v historii. Napsal to britský list The Guardian s odvoláním na dosud nepublikované odhady 
Mezinárodní agentury pro energii (IEA). Podle listu nárůst emisí ohrožuje šance na udržení globál-
ního oteplování v bezpečných mezích.  

Loni se dostalo do atmosféry 30,6 miliardy tun kysličníku uhličitého, což je o 1,6 miliardy víc 
než v roce 2009. Hlavním zdrojem emisí bylo spalování fosilních paliv.  

Emise z energie poklesly kvůli ekonomické krizi mezi lety 2008 a 2009 mírně z 29,3 na 29 mili-
ard tun. Podle The Guardian se vzhledem k oživování světových ekonomik loni čekal mírný vze-
stup, ale jeho výše IEA šokovala. „Očekával jsem nárůst, ale ne tak silný,“ řekl hlavní ekonom IEA 
Fatih Birol.  

Podle Mezivládního panelu pro změ-
ny klimatu (IPCC) by mělo lidstvo 
zvládnout zvýšení průměrné teploty 
planety o dva stupně Celsia, nad touto 
úrovní už hrozí potenciálně nebezpečné 
změny. Nicméně s růstem emisí, jaký 
odhaduje pro rok 2010 IEA, je takový 
cíl podle Birola jen „hezkou utopií“.  

„Jsem velmi znepokojen. Je to špatná 
zpráva. Zůstat pod úrovní dvou stupňů 
Celsia se stává krajně problematické. 
Vyhlídky se zhoršují,“ řekl Birol brit-
skému listu.  

Podle něj IEA spočítala, že nemá-li 
globální teplota vzrůst o víc než o zmí-
něné dva stupně Celsia, neměly by být v roce 2020 emise oxidu uhličitého větší než 32 miliard tun. 
Porostou-li letos emise stejným tempem jako loni, bude tento práh překročen o devět let dříve a 
bude takřka nemožné udržet globální oteplování ve zvládnutelném rozsahu, napsal The Guardian.  

„Tyto údaje ukazují, že pokud jde o emise, zdá se být vše ,při starém‘. Takový vývoj bude podle 
IPCC znamenat padesátiprocentní šanci na zvýšení průměrné globální teploty o čtyři stupně do 
roku 2100,“ řekl Nicholas Stern z Londýnské ekonomické školy, který před pěti lety připravil pro 
britskou vládu známou zprávu o globálním oteplování.  

Asi tři čtvrtiny loňského nárůstu emisí pocházejí z rozvojových zemí. Podle Birola ohrožuje 
vyhlídky na podstatnější snížení emisí i to, že už nyní je postaveno nebo se staví asi 80 procent 
elektráren, které se budou používat v roce 2020 a většina jich je na fosilní paliva.  

V programu Zelená úsporám bylo zpracováno 61 tisíc žádostí  
Státní fond životního prostředí v dotačním programu Zelená úsporám dosud zpracoval přes  

61 tisíc žádostí, z nichž polovina byla proplacena. Během příštích tří měsíců vyplatí SFŽP peníze 
více než 8000 žadatelům. Dalších 16 tisíc žádostí je před realizací, informovala mluvčí SFŽP Len-
ka Brandtová. Lidé, kteří dostanou dotace během příštích tří měsíců, již své projekty realizovali. 
„Jde o ty, jejichž žádosti prošly dubnovou radou fondu a minulý týden je schválili v rámci celého 
procesu i kupci emisních kreditů,“ uvedla Brandtová. U dalších 16 tisíc žádostí před realizací fond 
žadatelům rozesílá schválené smlouvy. Během uplynulého týdne bylo rozesláno 3500 smluv. Za 
první dva roky programu Zelená úsporám 2009 a 2010 byly vyplaceny dotace ve výši dvou miliard 
korun, letos je to za pět měsíců 3,3 miliardy. V rámci programu Zelená úsporám tak byla již  
31 tisícům žadatelů proplacena částka v celkové výši přibližně 5,3 miliardy korun. Program Zelená 
úsporám byl zahájen v dubnu 2009 a je určen na podporu úspor energie a využití obnovitelných 
zdrojů energie v obytných domech. Podpora se poskytuje formou nenárokové dotace. Ministerstvo 
příjem žádostí o dotaci kvůli jejich vysokému počtu pozastavilo loni v říjnu. Původně plánovalo, 
že přestávka potrvá do konce ledna. Zatím ministerstvo nemá v plánu program znovu otevřít. 

Praha odešle do Bruselu žádost o dotaci na čistírnu  
Hlavní město příští týden odešle do Bruselu žádost o šestimiliardovou dotaci na přestavbu 

Ústřední čistírny odpadních vod. ČTK to řekl Jan Bouček z magistrátního odboru městského in-
vestora, který má projekt na starosti. K uzávěrce se také blíží tendr, ve kterém bude vybrán doda-
vatel přestavby. Dosud si podle Boučka do výběrového řízení přihlásilo 44 uchazečů.  

„Domluvili jsme se s Ministerstvem životního prostředí, že do konce června odešleme žádost do 
Bruselu, která je opravená, jsou vypořádány všechny připomínky,“ řekl Bouček. Podle něj ale měs-
to nemá dosud závěrečné vyjádření od odborníků z Jaspers, kteří žádost o evropskou dotaci připo-
mínkovali. Bouček předpokládá, že Evropská komise by mohla do konce roku rozhodnout, jestli 
Praha peníze na čistírnu dostane.  
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